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 پاییز گرم و کم بارشی  پیش رو داریم
رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی ضمن اشاره 
به بارش های ناچیز در کشــور طی دو ماه نخست تابستان، از پاییز نسبتا گرم و 
کم بارشی خبر داد.احد وظیفه در گفت و گو با ایسنا ضمن اشاره به اینکه براساس 
الگوی بارش اقلیمی کشور معمولا مقدار بارندگی طی فصل تابستان بسیار ناچیز 
اســت و درصد قابل ملاحظه ای از بارش کشور را شــامل نمی شود، اظهارکرد: 
تابستان ایران معمولا گرم و خشک است و کمتر از ۱۰ درصد بارندگی  کشور در 
این فصل رخ می دهد.غالب بارندگی ها در فصل تابســتان محدود به نوار شمالی 
و جنوب شرقی کشور تحت تاثیر سامانه مونسون هند است که با نزدیک شدن 
به فصل  پاییز، در اواخر شهریور ماه به تدریج بارندگی ها در بخش شمالی کشور 
تقویت و در بخش جنوب شــرقی تضعیف می شود.رئیس مرکز ملی خشکسالی 
و مدیریت بحران سازمان هواشناســی با بیان اینکه طی مرداد ماه سال جاری 
به طور متوسط ۴.۴ میلیمتر بارندگی در کشور رخ داد، گفت: از ابتدای تابستان 
امسال تاکنون متوسط بارندگی در کشور ۱۲.۷ میلیمتر بود که تا  پایان تابستان 
مقدار میانگین بارندگی های کشــور به ۲۰ میلیمتر نمی رســد. از این رو عمده 
بارش های کشــور در شش ماه نسبتا سرد سال به خصوص از نیمه دوم  پاییز تا 
نیمه اول بهار اتفاق می افتد.وی در ادامه خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری 
تاکنون دمای کشــور حدود ۱.۱ درجه بیش از حد نرمال بوده این درحالیست 
که در ماه جولای امسال )تیر- مرداد( - که گرمترین ماه جولای زمین نیز لقب 
گرفــت - دمای کره زمین ۰.۹ درجه از میانگیــن قرن اخیر بالاتر بود بنابراین 
افزایش دمای کشــور نیز متاثر از افزایش دمای متوســط زمین بوده است.  به 
گفته رئیس مرکز ملی خشکســالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی، ایران 
یک کشور کوهستانی با توپوگرافی پیچیده است بنابراین دما به صورت یکنواخت 
در همه نقاط کشــور گرمتر از نرمال نیست. در فصول گذشته به خصوص نیمه 
غربی کشور آنومالی )بی هنجاری( دمایی بیشتری داشتیم یعنی آنومالی دمایی 
مثبت  استان های واقع در زاگرس از شمال غرب تا جنوب غرب کشور به نسبت 

نیمه شرقی بالاتر بوده است.  

آغاز مرحله دوم واکسیناسیون رانندگان ناوگان 
اتوبوسرانی تهران از امروز

با اتمام نخســتین مرحله واکسیناســیون رانندگان ناوگان اتوبوسرانی تهران 
که از تاریخ ششــم مرداد شروع شده بود، مرحله دوم واکسیناسیون رانندگان 
شــرکت واحد از صبح امروز آغاز می شــود.به گزارش ایلنا و به نقل از روابط 
عمومی شرکت واحد اتوبوســرانی تهران؛ فرآیند واکسیناسیون رانندگان این 
شــرکت پیرو پیگیری های به عمل آمده و مطابق برنامه ریزی پیش بینی شده 
در حال انجام اســت.بدیهی است واکسیناســیون کامل رانندگان اتوبوسرانی 
تهران که از نزدیک و به صورت روزانه با مســافران ســروکار دارند، در حفظ 
سلامت این عزیزان که در صف مقدم خدمات رسانی به شهروندان قرار دارند، 

تاثیر گذار خواهد بود .

آخرین وضعیت حقوق پرداختی به سربازان
رئیس اداره ســرمایه انسانی سرباز ستادکل نیروهای مسلح اعلام کرد که هیچ 
تغییری در رقم حقوق پرداختی به ســربازان ایجاد نشــده و پرداخت ها مطابق 
قانون بودجه در حال انجام است.امیر غلامرضا رحیمی پور در گفت وگو با ایسنا، 
درباره کاهش حقوق سربازی اظهارکرد: ستادکل نیروهای مسلح با پیگیری های 
فراوانی که از طریق دولت و مجلس شورای اسلامی انجام داد، موفق شد تا حقوق 
ســربازان را افزایش دهد که این امر در ســال ۱۴۰۰ و بر اساس قانون بودجه 
اجرایی شــد.وی با بیان اینکه پرداخت حقوق ســربازان بر اساس قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۰ در حال انجام اســت، تصریح کرد: هیچ تغییری در رقم پرداختی 
به ســربازان ایجاد نشده اســت و اگر در موارد معدودی موارد اندکی از حقوق 
ســربازان کسر شده باشد، احتمالا به دلیل اخذ کسورات و حق بیمه و ... است 
مگرنه همانطور که گفتم هیچ تغییری در حقوق پرداختی به ســربازان نداریم.
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیروهای مسلح در عین حال از ادامه 
پیگیری های ستادکل نیروهای مسلح برای افزایش حقوق سربازان در آینده خبر 
داد و گفت: ما پیگیر هســتیم تا رقم پرداختی به سربازان در قانون بودجه سال 

آینده نیز افزایش پیدا کند و امیدواریم که این امر محقق شود.

گلایه مردم از نبود نظارت بر وضعیت نظافت تهران
عضو شورای شهر تهران گفت: شهرداری پول نظافت را به پیمانکاران می دهد، 
اما متاســفانه کم توجهی و نظارت ضعیف باعث شــد مردم از این مساله گلایه 
داشته باشند.به گزارش خبرنگار ایلنا، سید جعفر تشکری هاشمی در پایان جلسه 
دیروز شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران درباره وضعیت رفت و روب سطح 
شــهر گفت: مردم از وضعیت رفت و روب شــهر گله دارند و به نظر می رســد 
بخشــی مربوط به این بود که در پایان دوره توجه به این موضوعات کم شــد. 
دوران گذر این مســاله را تشــدید کرد. او افزود: این مســاله مورد تاکید قرار 
گرفت که معاونت خدمات شهری تذکرهای بیشتری بدهد و بازدیدها از مناطق 
بیشتر شود. شــهرداری پول نظافت را به پیمانکاران می دهد، اما متاسفانه کم 
توجهی و نظارت ضعیف باعث شــد مردم از این مســاله گلایه داشــته باشند. 
تشکری هاشــمی گفت: پیش بینی ما این اســت که در روزهای آینده با جدیت 
بیشتر شاهد اتفاقات بهتری باشیم. عضو شورای شهر تهران درباره افزایش قابل 
ملاحظه تابلوهای تبلیغاتی در شهر تهران به ویژه در یکی دو ماه اخیر گفت: در 
جاهایی تابلو نصب شــده است که هم ایمنی را پایین آورده است به ویژه برای 
رانندگان و همینطور نوشتار استفاده شده و مزاحمت هایی برای عابرین را نیز در 
پی داشته است. او با بیان اینکه به طور کلی انسجام در نصب تابلوهای تبلیغاتی 
رعایت نشده است گفت: با استقرار مدیریت شهری جدید این موضوع باید مورد 
بازنگری قرار گیرد و برخی از این تابلوها باید جمع آوری شوند تا هم رانندگان 

و هم سیما و منظر شهری آسیب نبیند.

برگزاری 10 شب مراسم تعزیه خوانی
 در بوستان شقایق منطقه 19

همزمان بــا دهه دوم ماه محرم مراســم تعزیه خوانی بــا رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در فضای باز بوستان شقایق برگزار می شود. 
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۱۹، علی توکلی شــهردار منطقه با 
اعلام این خبر گفت: این مراســم در راستای اجرای ویژه برنامه های ماه محرم 
با عنوان »با یاد تو شــهر جان گرفت« از دیروز شروع شد و به مدت ۱۰ شب از 
ســاعت ۲۰:۳۰ تا ۲۲ در آمفی تئاتر روباز بوستان شقایق برگزار خواهد شد.او 
خاطرنشان کرد: مراسم تعزیه خوانی با همکاری شورایاری و سرای محله خانی 
آباد جنوبی و با رویکرد فرهنگ عاشورا و احیای سنت و فرهنگ دینی برگزار و 

در دهه دوم ماه محرم هر شب میزبان عزاداران این منطقه است. 

پایانه تاکسیرانی میدان ونک شناسنامه دار شد
با هدف ارتقاء کیفیت ناوگان حمل و نقل عمومی درون شهري و خدمات رسانی 
بهینه به شــهروندان، پایانه تاکســیرانی میدان ونک به تابلوی راهنمای مسیر 
مجهز شد. به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه ۳، مریم نخعی پور معاون 
حمل و نقل و ترافیک منطقه با بیان این مطلب گفت: در راســتای بهبود ارائه 
خدمات حمل و نقل عمومی به شــهروندان و به منظور اطلاع رســانی از مقصد 
مسیرهای خطوط تاکســیرانی میدان ونک به مسافران، تابلوی راهنمای مسیر 
در این پایانه مهم نصب شــد. مسافران عزیز می توانند با استفاده از تاکسی های 
این پایانه به مبادی میادین آزادی، صنعت، انقلاب و فاطمی، ســعادت آباد، پل 
ستارخان، پونک، دهکده المپیک، جمهوری، کرج، توحید، کوی نصر، فلکه اول 

شهران، اکباتان و جنت آباد دسترسی یابند.

سهم 18 درصدی تفکیک پسماند خشک در منطقه2
معاون خدمات شــهری و محیط زیست منطقه۲ گفت: با اجرای طرح کاپ در 
مجتمع های مســکونی بالای 8۰  واحد و مشــارکت شهروندان، میزان تفکیک 
پســماند در این منطقه به ۱8 درصد رسید .به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۲،جعفر میرزایی ،معاون خدمات شهری و محیط زیست منطقه با بیان 
اینکه برنامه های فرهنگی جهت مشــارکت شهروندان در اجرای طرح کاپ در 
منطقه ۲ اجرا می شــود افزود: با هدف تحقق برنامه های مدیریت شــهری در 
زمینه اجرای طرح کاپ، با اجرای برنامه های آموزشی و فرهنگی ،۱۳۲ مجتمع 
مسکونی بالای 8۰ واحد و همچنین شهرک های منطقه   به طرح کاپ پیوستند.

معاون شــهردار منطقه ۲ گفت: به منظور اجرای این طرح، فعالیت آموزش به 
شهروندان با موضوع بازیافت و نحوه تفکیک پسماند به ساکنان مجتمع با رعایت 

اصول بهداشتی در حال اجرا است.

اخبار کوتاه
کرونا با این نحوه مدیریت همچنان قربانی می گیرد

رکوردشکنی دوباره کرونا با 684 قربانی

در ماجرای »فاویپیراویر« پای کاسبان سلامت در میان است

هزینه 1000 میلیاردی برای یک داروی بی اثر در درمان کرونا!

معاون وزارت آموزش و پرورش:

سهم سوابق در کنکور باید بیش از ۶0 درصد باشد

گروه اجتماعی- محمد ســیاح: آمارهای 
فوتی هــای  و  از مبتلایــان  منتشــر شــده 
اپیدمی کرونا از اســفند ۹8 تا کنون به خوبی 
نشــان می دهد که مدیریت کرونا در کشور نه 
تنها موفقیتی نداشــته کــه رفته رفته جز در 
مقاطعی شــاید به مصلحت، آمار کرونا رو به 
افزایش بوده اســت. طی ۲۴ ساعت منتهی به 
ظهر دیروز یکشنبه تعداد تلفات روزانه کرونا 
در کشــور بار دیگر شکســت و با مرگ ۶8۴ 
نفــر تعداد جان باختگان این ویروس به ۱۰۲ 
هزار و ۳8 نفر رســید. کرونــا در خیز پنجم 
خود که از ابتدای تیر ماه آغاز شــد، چندین 
بار رکورد تلفات روزانه طی ۱۹ ماه گذشــته 
را شکســته اســت. آخرین رکوردزنی تلفات 
روزانه کرونا مربــوط به ۲۵ مرداد ماه بود که 
این ویروس تاجدار طی ۲۴ ساعت جان ۶۵۵ 
نفر را گرفت اما حالا رکورد تازه ای ثبت شده 
اســت. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 
۴ میلیــون و ۶۷۷ هزار و ۱۱۴ نفر و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۰۲ هزار و ۳8 

نفر رسید.
مدیریت کرونــا در ایران با اشــکلات زیادی 
همــراه بود و در عیــن حال با وجــود اینکه 
مسئولان بهداشتی و درمانی ایران چیز زیادی 
درباره این بیماری نمی دانستند به گفته زالی با 
پس زدن کمک های سازمان بهداشت جهانی و 
برگرداندن کارشناسان این سازمان از فرودگاه 
و واردات داروی رمدســیویر به جای واکسن 
و با ســهل انگاری در واردات واکســن به قول 
مجلس  بهداشت  کمیسیون  رئیس  شهریاری، 
حداقلی، وضعیت به جایی رسیده که ایران به 
آلوده ترین نقطه جهان در اپیدمی تبدیل شده 
است. جان باختن روزانه بیش از ۵۵۰ تا ۶۰۰ 
نفر کــه حریرچی معاون وزارت بهداشــت به 
۲.۵ برابر بیشــتر از این عدد اعتقاد دارد یعنی 

روزانه بیش از ۱۷۰۰ مرگ و ثبت رکوردهایی 
بیشــتر از حتی روزهای اولیه شروع اپیدمی را 
هم باید دستاوردی برای مسئولان بهداشت و 
درمان ایران دانست چراکه با گذشته دو سال 
از شیوع کرونا کشورهای جهان موفقیت هایی 
در کاهش ثبت مرگ و میر ناشــی از بیماری 
داشــته اند و ایران همچنان درگیر خریدن یا 

تولید واکسن است! 
البته تنها در مقاطعــی راهپیمایی ۲۲ بهمن 
و انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ و مواقع 
حساســی که به حضور مردم نیاز بود این آمار 
به صورت محسوسی کاهش می یافت و دوباره 
به طرز عجیبــی در هفته های بعد این مقاطع 
آمار رشــد می کرد! مســئولان کشور از همان 
اول به دنبال عادی جلوه دادن کرونا و تشدید 
توهم توطئه جهانی علیه ایران بودند ولی رفته 

رفته این عقاید رنگ باخت و مردم تنها قربانی 
این طرز تفکر شدند.

نمودارهای صعودی وحشتناک کرونا
 در ایران

با اینکه امروز همه مســئولان به اشــتباهات 
محاسباتی خود در مقابله با کرونا اذعان دارند 
و سعی می کنند این قصور را به گردن یکدیگر 
و نهایتــا مشــکلات جهانی واردات واکســن 
به ایــران ربط بدهند که البته موفق نشــدند 
چراکــه حافظه تاریخی مردم قابل پاک کردن 
نیست، نگاهی به آمارهای روزانه ابتلا و مرگ 
کرونا نشــان می دهد در تنها در مرداد ۱۴۰۰، 
۳۳8 نفــر به طور میانگین در هر روز از مرداد 
جانشان را به دلیل همین کرونا از دست داده 
و ۳۰ هــزار نفر درگیر بیماری شــده اند. این 
یعنی آمار فوتــی و مبتلایان به بیماری کرونا 

در مرداد ۲.۴ برابر شد میانگین تعداد فوتی ها 
و میانگین مبتلایان جدید نســبت به ماه قبل 
است که بســیار وحشتناک است.آمارها نشان 
می دهد خیــز بیمــاری از ۳۰ بهمن ۹8 که 
تعداد مبتلایان زیــر ۱۰۰۰ نفر بوده به بیش 
از ۳۵ هــزار نفر در ۲۰ مرداد ۱۴۰۰ رســیده 
در حالیکــه انتظار می رفت با واکسیناســیون 
عمومی این آمار کاهش یابد ولی اینطور نشــد 
.سعید نمکی، وزیر بهداشت که در ابتدا روزانه 
از کشف واکســن رونمایی می کرد این روزها 
درباره وخیم تر شــدن اوضاع هشدار می دهد 
و می گویــد هنوز به اوج پیــک کرونا در دوره 
پنجم نرســیده ایم و عادی انــگاری بیماری 
باعث شــدت یافتن آن خواهد شــد! این در 
حالیست که تنها ۲۲ میلیون نفر براساس آمار 
رسمی دز اول واکسن را دریافت کرده اند و در 

این بین هم تخلفات زیادی در تامین و تزریق 
واکسن صورت گرفته است.

صدقه کشورها به ایران!
با اینکه هر روز اخبــاری از تامین منابع مالی 
برای خرید و واردات واکســن منتشر می شود 
و مسئولان ســعی دارند تا نشان دهند که در 
صدد واردات واکسن هستند، کشورهای دیگر 
جهان که حتی اقتصــاد ضعیف تری از ایران 
دارند در کمک های بشــر دوســتانه به ایران 
واکســن می فرســتند تا بلکه مــردم ایران را 
نجات دهند! صدقه هایی که ایران نیازی به آن 
نداشــت اگر مسئولان به جای منفعت خود به 

سلامت مردم فکر می کردند! 
حالا در پیک پنجم با شکست پروژه های تولید 
واکســن داخلی و صادرات شیوه های مدیریت 
انتظــار واردات  اپیدمی کرونــا مردم چشــم 
واکســن های مطمئن و دارای تاییدیه جهانی 
مدرنا و فایزر هســتند کــه بیش از ۹۳ درصد 
ایمنی ایجاد می کند. این خواسته به حق مردم 
هرچند در دوره ای با مخالفت های بســیاری 
از ســوی مســئولان مواجه شــد حالا با رفع 
ممنوعیت، بیش از قبل مورد توجه قرار گرفته 
است. جان باختن بیش از ۱۰۰ هزار ایرانی در 
اثر ســوءمدیریت و منفعت طلبی و جاه طلبی 
برخی مســئولان لکه ننگی در تاریخ کشــور 
است که حتی با دروغ پردازی در کتب درسی 
و اشاعه اخبار نادرست در رسانه ملی هم قابل 
تلطیف و پاک شــدن نیست.حالا هر سه ثانیه 
یک ایرانی مبتلا به کرونا می شــوند و هر سه 
دقیقه یک ایرانی جان خود را از دست می دهند 
و همه اینها حاصل مدیریت مســئولانی است 
کــه خود را داناتر از تمام جهان می دانســتند 
و ســعی داشــتند در این وضعیت حساس از 
 جان مــردم پول دربیاورند و برای خودشــان

 جایگاه بسازند.

فاویپیراویر، دارویی که این روزها اثربخشی اش 
در درمان کرونا محل مناقشه شده؛ پزشکان 
تجویزش می کنند، مردم در صف های طولانی 
برای خریــدش می ایســتند و صدها هزار و 
گاهــی میلیون ها تومان پول برایش می دهند 
به امید درمان؛ اما حالا می گویند اثربخشــی 
ندارد و برخی ها هم از قطع پوشــش بیمه ای 

آن خبر داده اند.
به گزارش ایسنا، با آغاز کرونا در جهان، همه 
دانشــمندان به دنبــال دارو و درمانی برای 
بهبود علائم و شــدت بیمــاری در مبتلایان 
به کوویــد ۱۹ بودند. بر همین اســاس هم 
بود که هر روز نســخه جدیدی پیچیده شده 
و نام داروی جدیدی بر ســر زبان ها می آمد؛ 
کلروکیــن، فاویپیراویر، رمدســیویر، اکتمرا، 
توســیلیزومب و... از جمله اسم هایی هستند 
که هر از گاهــی برای درمــان کرونا مطرح 
شدند و از آنجایی که مستندات علمی دقیقی 
درباره اثرات یا عوارض آن ها وجود نداشــت، 
جهان این داروها را به آزمون و خطا گذاشت 
تا بتواند نوشداروی کرونا را بیابد.به تدریج با 
استفاده بیشــتر از این داروها در کشورهای 
مختلف، رد و تایید آن ها آغاز شــد، برخی از 
این داروها از پروتکل های درمانی کشــورها 
برای کرونا حذف شــدند و داروهای جدیدی 
جایگزین شان شــد و برخی هم همچنان در 

پروتکل های درمانی باقی مانده اند.
در زمانی که شــهرت برخی از این داروها که 
البته هنوز به صورت علمــی و دقیق بر روی 
جمعیت بالایــی از بیماران مورد مطالعه قرار 
نگرفته بودند، به کشــورمان رســید، وزارت 
بهداشتی ها بر آن شدند تا برای تامین هرچه 
بهتر این داروها خودشــان به تولیدکنندگان 
کمــک کرده و برای تولید یــا افزایش تولید 
برخی از آن ها در کشــور آســتین بالا بزنند. 
در ایــن صورت هــم دانشــمندان خودمان 
می توانســتند مطالعات لازم را بر روی میزان 
اثربخشی این داروها شاهد باشند و هم تامین 
آن ها آسان تر می شد.بر همین اساس هم بود 
که ســعید نمکی- وزیر بهداشت بارها و بارها 
اعلام کرده است که در طول ایام کرونا برای 
خیلی ها آرزو بود که رمدسیویر، فاویپیراویر و 
داروهایی که در آمریکا و اروپا در دســترس 
اســت، در دســترس مردم این سرزمین قرار 
بگیرد. بر همین اساس هم در عرض کمتر از 
دو ماه دانشمندان داخلی این سرزمین آن ها 

را ســاختند. در نتیجه فاویپیراویر به عنوان 
یکــی از داروهــای مطرح شــده در پروتکل 
درمانی کووید ۱۹ در کشــور مورد توجه قرار 

گرفت.
در عین حال بعد از این بود که دغدغه  هزینه 
بالای این داروها و لزوم پوشش بیمه ای آن ها 
مطرح شــد؛ موضوعی که دکتر ســید سجاد 
رضوی- رئیس دبیرخانه شــورای عالی بیمه 
سلامت در دهم مرداد ماه ۱۳۹۹ در گفت وگو 
با ایســنا، درباره آن، اعلام کرد که  هنوز این 
دو دارو )رمدسیویر و فاویپیراویر( در کل دنیا 
هم تاییــد مصرف ندارد، البتــه برخی آن را 
تایید کردند. اگر این دارو از ســوی معاونت 
درمان تایید شود و پروتکل تجویز رمدسیویر 
و فاویپیراویر ابلاغ شــود، تحت پوشش بیمه 

قرار خواهند گرفت.
بر این اساس طبق اعلام روابط عمومی سازمان 
بیمه ســلامت، از ۲۵ آبان ماه ســال ۱۳۹۹ 
فاویپیراویــر به همراه رمدســیویر به موجب 
ابلاغیــه وزیر بهداشــت و مصوبــه هفتاد و 
نهمین جلســه شــورای عالی بیمه سلامت 
کشــور، بــرای درمان کوویــد ۱۹ مبتنی بر 
پروتکل های وزارت بهداشــت، تحت پوشش 
بیمه قرار گرفتند.این اظهارات در حالی است 
که شــش ماه قبل و در تاریــخ دوم مهر ماه 
۱۳۹۹، دکتر مصطفــی قانعی- رئیس وقت 
کمیتــه علمی ســتاد کرونا از حــذف داروی 
فاویپیراویــر از پروتکل درمانی بیماران مبتلا 
به کوویــد-۱۹ خبر داده و به ایســنا، اعلام 
کرده بود که داروی »فاویپیراویر« هیچ اثری 
در درمان بیماران مبتلا نداشت و مصرف آن 
ممکن اســت برای بیماران آسیب رسان نیز 

باشد!
در عین حــال مجــددا در ۲۱ فروردین ماه 
۱۴۰۰ نیــز وزیــر بهداشــت در نامه هایــی 
جداگانه خطاب به رئیس سازمان غذا و دارو 
و مدیران عامل ســازمان های بیمه سلامت و 
تامین اجتماعی با اشــاره بر ضرورت افزایش 
دسترســی راحت تــر مبتلایان بــه کرونا به 
داروهای فاویپیراویر و رمدیسیور، تاکید کرد 
که پوشش بیمه ای این داروها مورد توجه قرار 

گیرد.
حال  با توجه به خروج فاویپیراویر از پروتکل 
درمانــی کرونا که در تاریــخ دوم مهر ماه از 
سوی رئیس کمیته علمی ســتاد کرونا اعلام 
شده بود، باید پرســید این کش و قوس های 

بیمــه ای و حتی اجازه تجویز این دارو و عدم 
نظــارت بر تجویز آن برای چه بوده اســت؟. 
چرا در اظهارات و اعمال تیم علمی و اجرایی 
بهداشت و درمانی کشــور آن هم در شرایط 
بحرانــی کرونــا، تناقض هایــی فاحش دیده 
می شــود که تنها منجر ســرگردانی مردم و 
صرف هزینه های گزاف از ســوی آنها خواهد 
شد و حتی ممکن است جان شان را به خطر 
بیندازد.در هــر حال تجویز فاویپیراویر که به 
گفته خود وزارت بهداشتی ها و اعضای کمیته 
علمی اثری در درمــان کرونا ندارد، همچنان 
ادامــه دارد و صف هــای طولانــی هم برای 
پیدا کردن آن ایجاد شــده اســت. به طوری 
که دکتــر حیدر محمدی- مدیــرکل دارو و 
مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو در ۲۵ 
مرداد ماه ۱۴۰۰ در یک نشست خبری اعلام 
کرد که مصرف فاویپیراویر در مجموع شــش 
ماه دوم ســال ۱۳۹۹ به ۱۱ میلیون رســید؛ 
در صورتی کــه مصرف همیــن دارو در تیر 
ماه امســال )۱۴۰۰( بــه ۱۱ میلیون و ۹۰۰ 
هزار عدد رسید.وی تاکید کرد: فاویپیراویر با 
وجود عــدم اثراگذاری آن در بیماری و تایید 
کمیته های علمی مرتبط، اما با توجه به تجویز 
برخی همکاران پزشــک و نیاز جامعه موظف 
بودیم دارو را تامین کنیم و این کار انجام شد.

تناقض گویی 
درباره پوشش بیمه ای فاویپیراویر!

حالا اما، با این شــرایط تجویز بالا و مصرف 
فاویپیراویر در کشــور، سازمان بیمه سلامت 
۲۳ مــرداد ماه ۱۴۰۰ اعــلام کرد که داروی 
فاویپیراویر تاثیری بر درمان کرونا ندارد و بر 
همین اساس از پوشــش بیمه ای خارج شده 
است. حال باید پرســید اگر فاویپیراویر موثر 
نبوده که البته از مهر ماه ســال گذشته این 
موضوع اعلام شــده بود و حتــی این دارو از 
پروتکل درمانی هم خارج شده بود، چرا آنقدر 
بر پوشــش بیمه ای آن تاکید شد و همچنین 
حالا کــه میزان تجویز و مصرف این دارو هم 
بالاســت و مردم به تجویز پزشــک به دنبال 
تهیه آن هستند، چرا به این صورت از پوشش 

بیمه ای خارج می شود؟
البته اظهارات متناقض هنوز هم تمام نشــده 
اســت؛ چراکه بعد از اعلام این خبر از سوی 
سازمان بیمه سلامت، دکتر عاطفه عابدینی- 
دبیــر کمیته علمی کوویــد – ۱۹ در روز ۲۶ 
مرداد ماه در یک نشســت خبری در پاســخ 

به سوال ایســنا، اعلام کرد که فاویپیراویر از 
پوشــش بیمه خارج نشــده و  ما تغییری در 
پروتکل درمانی از خرداد ۱۴۰۰ قائل نشدیم.

وی تاکید کرد: کمیته علمی کرونا تحت تاثیر 
هیاهوها نیست. نظر شخصی من این است که 
چون فاویپیراویر داروی ضد ویروس خوراکی 
اســت با توجه به رشد سریع ویروس و مقدار 
بسیار بالای ویروس دلتا خیلی نمی تواند موثر 
باشــد؛ چون شاید به ســطح خونی مناسب 
نمی رســد. فاویپیراویر داروی ضد ویروســی 
اســت که بر آنفلوآنزا تاثیــر قطعی دارد ولی 
درباره کووید۱۹ ایــن کار را نمی کند. زمانی 
که تکثیر ویروس کرونا صورت گرفته و بیمار 
دچار نارسایی ریه شده است، فاویپیراویر اثر 

ندارد.
وی در همین نشســت خبری افــزود: اما از 
نظر مســتندات باید گفت این دارو بیشتر در 
آسیای شرقی اســتفاده می شود و هیچ وقت 
در دســتورالعمل های توصیه شده ایران قرار 
نگرفت  و همیشــه اظهار کردیم مطالعات بر 
آن در حال انجام اســت و مطالعات بالینی بر 
بیماران ســرپایی انجام دادیم که هنوز نتایج 
آن مشــخص نشده اســت. بر اساس مدارک 
ما بیشتر مطالعات نشان می دهد فاویپیراویر 
اثر چندانی بویژه بعــد از ۳ روز اول بیماری 
نداشته است و این موضوع در ویرایش خرداد 
۱۴۰۰ آمده اســت. ما نظرمان این است که 
فاویپیراویر را در فاز بســتری به بیمار ندهید 
و در فاز ســرپایی هم تحت مطالعه است. در 
مورد پوشــش بیمه هم مشــخص شد تا در 
ستاد ملی بررسی شــود.بنابراین حالا مجددا 
و این بــار همه هم صدا اعــلام می کنند که 
فاویپیراویر در درمان کرونــا تاثیری ندارد و 
حتی در مواقعی می توانــد عوارض نیز برای 
مبتلایــان ایجاد کند!. موضوعــی که خیلی 
پیشتر از این هم اعلام هم شده بود. بنابراین 
چرا این بی نظمی ها در تصمیم گیری درباره 

این دارو وجود داشت؟.
هزینه ۱۰۰۰ میلیاردی

 برای یک داروی بی اثر!
در عین حــال دکتر مصطفــی قانعی- عضو 
کمیتــه ملی واکســن کرونــا در جدیدترین 
اظهاراتــش و در برنامــه طبیــب اعلام کرد 
کــه »مجله نیچر بــه عنــوان برترین مجله 
پزشــکی دنیا، بعد از بررســی چند مطالعه 
درباره فاویپیراویر صراحتا اعلام کرده اســت 

که فاویپیراویر هیچ اثر و خاصیتی در درمان 
کرونا ندارد.«وی همچنین گفت که »هزینه ها 
بــرای این دارو حدود ۱۰۰۰ میلیارد اســت. 
واقعــا به مردم توصیه می کنــم به هیچ وجه 
دنبال این دارو نباشــید، اگر می خواهید بدتر 

از این نشوید.«
وی در پاسخ به سوال مجری برنامه مبنی بر 
اینکه آیا کاسبی پشت مصرف این دارو است، 
گفت: »بدون شــک. بالاخــره فروش برترین 
شرکت های ما ۱۰۰۰ تا ۲۰۰۰ میلیارد بوده 
اســت؛ حال تصور کنید که اگر یک شرکت 
دو هفته فروشــش با یکســالش برابر باشد، 
مشخص اســت که کنفرانس راه می اندازد و 
صدها مسیر را برای حفظ این فروش می رود. 
البته من نمی خواهم موضوع را بیش از این باز 
کنم، اما یکســال فریاد نتیجه اش این شد که 
هم منابع ما رفت و هم دچار مشکل شدیم.«

چه کسی پاسخگوی مردم است؟
البته همــه تقصیــر را نمی تــوان به دوش 
شرکت هایی انداخت که دنبال فروش بیشتر 
هســتند،  به نظر می رسد سیاستگذاران دارو 
و درمان در کشور نیز مورد سوال قرار دارند؛ 
چراکه هنوز نتوانســته اند رویه ای درســت 
را حداقل برای این داروی مشــخص، حاکم 
کنند.حال باید پرسید با مشخص شدن نتایج 
عــدم اثرگذاری این دارو بر درمان کرونا، چرا 
همچنان بر ادامه تولید و صرف هزینه در این 
زمینه اصرار می شود؟ از طرف دیگر چرا این 
دارو با وجود مشــخص بودن عدم اثرگذاری، 
تحت پوشــش بیمه قرار گرفت؟ و چرا هنوز 
از سوی پزشکان نسخه می شود و نظارتی در 

این زمینه نیست؟
از طــرف دیگــر باوجود اظهــارات متناقض 
مســوولان بیمــه ســلامت و همچنین دبیر 
کمیته علمی کشــوری کووید - ۱۹، در حال 
حاضر تکلیف پوشــش بیمه ای این دارو چه 
می شود؛ فاویپیراویر اکنون بیمه است یا خیر؟

ســوال دیگر نیز آن است که سودهای کلان 
مصرف این دارو و پوشش بیمه ای آن به جیب 
چه کســانی می رود؟ در شرایطی که مردم به 
امید درمان عزیزان شــان در صف می ایستند 
و حاضرند همه چیزشــان را بفروشند تا پول 
این داروها پیدا شــود و پزشــکان هم آن ها 
را تجویــز می کنند، چه کســی پاســخگوی 
بی برنامگی هایی  اســت که منجــر به از بین 

رفتن جان و روان و مال مردم می شود؟

معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش با اشــاره به اینکه ما مایل هســتیم 
سهم سوابق تحصیلی بیشــتر باشد که فعلا 
توافــق جمعی در حال حاضر روی ۶۰ درصد 
اســت، درباره ایمنی و اســتاندارد برگزاری 
امتحانــات نهایی گفت: در این چهار ســال، 
هیچ ســؤالی لو نرفته در حالی که قبلا سابقه 
داشــت. ســؤالات ایمن طراحی می شوند و 
ارسال هم ایمن اســت و در زمان بازگشایی 
هم نظارت ها صورت می گیرد.علیرضا کمرئی 
در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره به مصوبه 
کنکوری اخیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
اظهــار کرد: یک اتفاق خوبــی که در مصوبه 
اخیر شــورای عالی انقلاب وجــود دارد این 
اســت که تأثیر ســوابق تحصیلــی افزایش 
یافته اســت.وی افزود: در قالب کشــورهای 
دنیا ســوابق تحصیلی یکــی از مبانی تعیین 
کننده در ســنجش و پذیرش دانشگاه هاست. 
پس کلیات خوب اســت اما اینکه چقدر باید 
سهم ســوابق تحصیلی باشد؟ این موضوع به 
نوع نگاه ما و به مناســباتی که بین دانشگاه و 

آموزش عمومی وجود دارد باز می گردد.معاون 
آموزش متوســطه وزارت آمــوزش و پرورش 
با بیــان اینکه از نظر مــا امتحانات نهایی از 
اعتبار قابــل توجهی برخوردار اســت گفت: 
هم امتحانات دارای اعتبار اســت، هم از نظر 
تخصصی دارای روایی اســت. به این معنا که 
چیزی که باید بسنجد را می سنجد. برخلاف 
کنکور که تکنیک های تست زنی و مهارت های 
دانش آموز در تســت زنی و میان بر زدن ها را 
و نــه فهم عمیق را می ســنجد.کمرئی ادامه 
داد: این در حالی است که سؤالات تشریحی 
امتحان نهایی، اهداف تحصیلی را می سنجد. 
وقتــی که طراح ســؤال در مرکز ســنجش، 
ســؤالات امتحان نهایی را طرح می کند باید 
اصول ســنجش و اندازه گیــری را هم از نظر 
دشواری ســؤالات و هم از نظر اهداف درسی 
لحاظ کند.وی با اشــاره بــه اینکه وقتی یک 
آزمــون اهداف درســی را می ســنجد به آن 
آزمون پیشــرفت تحصیلی می گویند عنوان 
کرد: کنکور مدعی اســت که آزمون پیشرفت 
تحصیلی را انجام می دهد؛ در حالی که از نظر 

ما اینگونه نیســت چون به اهداف تحصیلی 
توجه ندارد بلکه هرچقدر سؤالات را سخت تر 
طــرح کند و بتواند دانش آمــوزان را تفکیک 
کنــد، برایشــان مهمتر اســت. آزمون ها در 
آمــوزش و پرورش، ملاک محور و در کنکور، 
هنجار محور اســت.معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش و پــرورش با بیان اینکه پس 
از نظر ما مهم این اســت که سابقه تحصیلی 
بتواند تمام عیار در گزینش دانشــگاه تعیین 
کننده باشــد، چون درحال حاضر آموزش و 
پــرورش را مقدمه و آمــاده کننده نیرو برای 
ورود به دانشــگاه نمی دانیم گفت: این تلقی 
که دانش آموز در سیســتم آموزش و پرورش 
قابلیت هایــی را از نظــر علمی کســب کند 
کــه در آزمون های بعــدی در هر کجا موفق 
و در خدمت آموزش عالی باشــد، به صورت 
مطلق مصداق نــدارد؛ بلکه معتقدیم آموزش 
و پرورش اهداف معینی در هر کشوری دارد 
و آن هم تربیت دانش آموزان است. آموزش و 
پرورش باید شــهروندانی آگاه با ویژگی هایی 
که در ســند تحول اســت تربیت و بتواند به 

این اهداف دست پیدا کند.کمرئی افزود: حال 
اینکه دانشگاه مایل اســت ۴۰ درصد از این 
سوابق تحصیلی اســتفاده کند یا ۵۰ درصد 
یا ۶۰ درصد، امری اســت که به خودشــان 
بر می گردد، اما ما به دنبال این هســتیم که 
تأثیر ســوابق تحصیلی بالا باشد. پس از این 
منظر نمی توانیــم بگوییم ۶۰ درصد تاثیر در 
ســوابق تحصیلی، سهم بالایی است. سنجش 
کنکور در ســه یا چهار ساعت تمام سرنوشت 
دانش آمــوز را تعیین می کند اما بر اســاس 
تغییرات جدیــد، این ســنجش در یک ماه 
انجام می شــود و یادگیری های دانش آموزان 
را می ســنجد که مبنای خوبی برای پذیرش 
است؛ البته مشــروط بر اینکه اعتبار، صحت 
تصحیــح و امثالهم امتحانات نهایی که گاهی 
اوقات نگرانی هایی پیرامون آن مطرح می شود 
که نگرانی وجود ندارد، تقویت شود. ما مایل 
هستیم سهم سوابق تحصیلی بیشتر باشد که 
فعــلا توافق جمعی در حــال حاضر روی ۶۰ 
درصد اســت.معاون آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش درباره رعایت استانداردهای 

امتحانــات نهایی گفت: آمــوزش و پرورش 
معتقد اســت که مخصوصا در سه چهار سال 
اخیر که در ارسال ســؤالات از حوزه فناوری 
کمــک گرفته و این کار را بــا رمزگذاری که 
انجام می دهد و تنهــا ۲۰، ۳۰ دقیقه قبل از 
امتحان افراد آگاهی پیــدا می کنند و برخی 
اوقات هم در همان زمان امتحان، سوالات به 
حوزه ها ارســال می شود، رعایت همه جوانب 
امنیتی صورت می گیرد.کمرئی ادامه داد: در 
این چهار ســال، هیچ ســؤالی لو نرفته است 
در حالی که قبلا سابقه داشت. سؤالات ایمن 
طراحی می شــوند و ارســال هم ایمن است 
و در زمان بازگشــایی هــم نظارت ها صورت 
می گیرد. منتها گاهی اوقات دیده شــده که 
یک ربع یا نیم ساعت بعد از برگزاری آزمون، 
ســؤال در فضای مجازی آمده است. در این 
زمینــه هم باید آموزش و پرورش از نظر فنی 
تجهیز شــود، موبایل یاب و دستگاه هایی که 
وجود دارد مورد استفاده قرار بگیرد و برخی 
اقدامات تأمینــی و امنیتی صورت گیرد تا از 

این نظر هم نگرانی ها را برطرف کنند.


